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3۰۰ هزار اصله نهال گردوی 
پیوندی در خراسان شمالی 

تولید شد

هندبال مانه و سملقان  بذری 
است که با رسیدگی جوانه 

خواهد زد

 یارانه ۹۰ تا ۱2۰ هزار 
تومانی در راه است

راه کج
محمد جعفر جوادی ��

آقای میرکاظمی، رئیس ســازمان برنامه و بودجه درباره افزایش 
حقوق کارکنان مطالبی بیان داشته است.

دو نکته آن دارای اهمیت بیشــتری است که بدانها پرداخته می 
شود:

۱_ تلاش می کنیم افزایش حقوق کارکنان را به حداقل برسانیم 
تا موجب افزایش تورم در کشور نشود!

۲_ حقوقها را به صــورت پلکانی افزایش می دهیم تا حقوق ها 
یکسان سازی شود.

مسئولان ارشد کشور باید بســیار در اظهار نظراتشان ، خصوصا 
در حوزه های سیاســی و اقتصادی دقت کنند تا اوضاع کشور را 
به هم نریزند، بیان اینکه افزایش حقوق کارکنان موجب افزایش 
نرخ تورم می شــود، از اساس غلط است، به برخی دلایل به شرح 

زیر اشاره می شود: 
۱- در ماده ۱۲۵ قانون مدیریت خدمات کشــوری آمده اســت » 
ضرایب حقوق کارکنان دستگاه های اجرایی ......برای سالهای بعد، 
حداقل به اندازه نرخ تورم که هر ساله از سوی بانک مرکزی اعلام 
می گــردد افزایش می یابد« یعنی افزایش حقوق کارکنان تابعی 
از نرخ تورم اســت نه نرخ تورم تابعی از افزایش حقوق کارکنان، 
یعنی ابتدا و در طول امسال تورم در اقتصاد کشور ایجاد می شود 
سپس حقوق سال بعد کارکنان به میزان تنها بخشی از تورم امسال 
افزایش می یابد، بیان این مطلب که افزایش ۲۰ در صدی حقوق 
کارکنان موجب ایجاد تورم ۲۰۰ درصدی می شودفرافکنی وآدرس 

غلط دادن است.
۲- دولت تکلیف دارد تورم در جامعه را با ابزار و تدابیر لازم کنترل 
کند، دولت وظیفه نظارتــی و کنترلی اش را انجام و تورم را به ۵ 
درصد یا صفر برساند، حقوق کارکنان را هم ۵ در صد اضافه کند یا 

2اخبار

 2 هزار و 42۰ تن کود شیمیایی
 در اختیار کشاورزان شیروان 

قرار گرفت

 بیش از ۱۸ هزار تن 
نهاده دامی در 
مانه و سملقان توزیع شد
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دغدغه تنها چولی باف خراسان شمالی از خاموشی چراغ این هنر
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رئیسی: در گذشته، اقتصاد را به اراده بیگانگان گره زده بودند؛ این 
اشکال جدی همه را رنج می داد

ســید ابراهیم رئیسی، روز یکشــنبه هنگام تقدیم لایحه بودجه سال 
۱۴۰۱ کل کشور به مجلس شــورای اسلامی گفت: امیدوارم با دقت 
نظر و کمک نمایندگان بر غنای لایحه بودجه ۱۴۰۱ افزوده شــود و 
انشاءالله بودجه ای در شان و گره گشای مسائل کشور ارائه شود. رئیس 
جمهور افزود: در ســال های پس از پیروزی انقلاب اسلامی به برکت 
مجاهدت های مردان و زنان کار بسیاری برای توسعه یافتگی در آب، 
برق، آموزش عالی، کشــاورزی، صنعت و معدن شده است، اما با همه 
این اقدامات با مشکلات جدی در حوزه مسائل اقتصادی، اجتماعی و 
فرهنگی مواجه هستیم. رئیســی در ادامه بیان داشت: برای برداشتن 
این مشکلات از پیش پای مردم نیازمند برنامه و کار جهادی هستیم. 
رییس جمهور گفت: اشکال جدی که قبلا همه را رنج می داد این بود 
که اقتصاد را به اراده بیگانگان گره زده بودند. او گفت: اولین هدف در 
بودجه ۱۴۰۱ ثبات اقتصادی است و عدم کسری بودجه شرط آن است.

هنرمندی که برخی از مسئولان فرهنگی، چشم دیدنش را ندارند
جواد انصافی، نویسنده، کارگردان و بازیگر نمایش های سنتی: مسئولان 
و متولیان فرهنگی و هنری، نمی خواهند سیاه بازی وجود داشته باشد و 
چشم دیدن هنرمندانِ این عرصه را ندارند. برخی مسئولین می خواهند 
جشنواره نمایش های آیینی و سنتی را جمع کنند اما روی شان نمی شود 
رسما بگویند.برگزاری جشنواره نمایش های آیینی و سنتی به صورت دو 
ســال یک بار و نه هر ساله، غیررقابتی کردن آن و برداشتن جوایزش 
و نصف  کردن کمک هزینه هایش از نشانه های نخواستن این گونه از 
نمایش هاست.این ها نمی خواهند سیاه بازی باشد، چون برایشان مانند 
حرکت روی لبه تیغ است. ســیاه از همه انتقاد می کند و برای همین 
می خواهند جمعش کنند.وقتی »ســیاه« از مشکلات جامعه می گوید، 
این ها باید به فکر فرو روند و چاره ای بیندیشــند اما قضیه را سیاسی و 
در واقع مصداق چوب را که برمی داری گربه دزده خودش فرار می کند، 

عمل می کنند./خبرآنلاین
روزنامه دولت درباره بودجه ۱۴۰۱: فشار معیشتی در سال آینده 

بیشتر خواهد شد / افزایش ۷۳ درصدی مالیات ها رکود را افزایش 
خواهد داد 

روزنامه ایران، روزنامه رســمی دولت در یادداشتی در باره بودجه سال 
آینده نوشت: افزایش حدود ۷۳ درصدی درآمد های مالیاتی و گمرکی، 
فشار های رکودی را بر اقتصاد افزایش خواهد داد، مگر آنکه مبتنی بر 

پایه های مالیاتی جدید یا جلوگیری از فرار مالیاتی باشد.
روزنامه ایران، روزنامه رســمی دولت در یادداشتی در باره بودجه سال 
آینده نوشت: افزایش حدود ۷۳ درصدی درآمد های مالیاتی و گمرکی، 
فشار های رکودی را بر اقتصاد افزایش خواهد داد، مگر آنکه مبتنی بر 
پایه های مالیاتی جدید یا جلوگیری از فرار مالیاتی باشد.در این یادداشت 
آمده اســت: کاهش افزایش حقوق و دستمزد کارکنان دولت و کمتر 
بودن آن از نرخ تورم، نه تنها فشار معیشتی بر کارمندان دولت را افزایش 
می دهد بلکه اثر ثانویه ای بر گردش مالی بخش خصوصی نیز می گذارد؛ 
مگر آنکه این کاهش بیشتر متوجه حقوق های بالا بوده و از هزینه های 
لوکس یا وارداتی بکاهد.توجه به سیاست های جبرانی محدود و موقت 
و ضرورت توجه به تشــکیل دارایی سرمایه ای و ایجاد زیرساخت های 
مناســب برای رشــد تولید، دو ابزار مهم برای خروج فوری از رکود و 
بهبود معیشــت مردم است. در کنار تمام موارد فوق، باید محدودیت ها 
و کمبود های موجود برای اصلاح وضعیت اقتصادی کشــور را نیز در 

نظر گرفت.
حجم بالای پروژه های نیمه تمام، مشکلات جدی در حوزه صندوق های 

بازنشستگی، کمبود آب، تحریم، فقدان زیرساخت های لازم برای توسعه 
نظام مالیاتی بر مبنای مجموع درآمد، بدهی های باقیمانده از دولت قبل، 
فقدان زیرساخت های اطلاعاتی لازم برای تخصیص بهینه و هدفمند، 
سیاست های حمایتی و جبرانی و هزینه های سرسام آور نظام بهداشت و 
درمان در شرایط کرونا، همگی از محدودیت ها و کمبود هایی هستند که 

خروج از آن ها مستلزم صبوری همراه با حسن تدبیر است.

بازار داغ رمالی و دعانویسی آنلاین
بازار دعانویسی، طلسم و جادو حسابی داغ است. نیازی به صرف زمان 
زیادی نیست، کافی است یکی از این واژه ها را جستجو کنید تا صد ها 
پیشــنهاد پیش روی شما قرار بگیرد. رمال ها و دعانویس ها رقم ثابت 
ندارند. اما قیمت شــان از ۵۰ هزار تومان شــروع می شود و گاهی تا 
۲۰ میلیــون تومان هم طلب می کنند. هــر چند جمعیت آن هایی که 
رقم بالا می گیرند خیلی زیاد نیســت، چون می دانند با قیمت چند ده 
میلیونی مشتری چندانی گیرشان نمی آید.یک دعا نویس می گوید که 
نوشتن دعای اختصاصی اش حدود ۷۰ دقیقه طول می کشد؛ بنابراین 
برای زحمت زیادش ۷۰۰ هزار تومان دریافت می کند.ســید رضا یکی 
از چهره های مشهور بازار ســیاه رمالی و دعا نویسی است. او بیش از 
۳۸ هزار دنبال کننده دارد و تنها از ساعت ۱۳ تا ۲۲ به مشتریان پاسخ 
می دهد.در کنار دعانویســی، برخی مشغول آموزش افراد برای ورود به 
این بازار سیاه هستند. اما ثبت نام در آن ها به این سادگی ها هم نیست. 
متقاضی آموزش باید کل اطلاعات شــخصی اش را در اختیار اســتاد 

بگذارد و در صورت موافقت وارد دوره آموزشی می شود./ فرارو

سیدمحمد خاتمی: باید گفت وگو کنیم، حتی با کسانی که می گویند 
جمهوری را قبول ندارند

سیدمحمد خاتمی در دیدار با جمعی از اعضای جبهه اصلاحات: نظام 
خوب و حکمرانی و نظم بهینهٔ جامعه این اســت که به جای افراد، 
نهادها و جریان ها جایگاه خودشــان را داشته باشند. مفهوم »اصالت 
فرد« به این معنا نیست که »یکی به جای دیگران« یا »یکی فرمانده 
و دیگران فرمانبردار« هســتند. قدرت دادن به کسی گاهی به شکل 
قدرت مطلقه اســت کــه دیگر در برابر مردم مســئولیتی هم ندارد و 
گاهی در عین نمایندگی، مســئول و پاسخگو است و مردم قدرت این 
را دارند که اگر بخواهند بدون توســل به زور قدرت را جابجا کنند. این 
معنای قدرت در روزگار ماســت. من و شما به انقلابمان دلبسته ایم. 
»جمهوری« یعنی قدرت متعلق به مردم اســت، مصالح مردم محور 
اصلی کار و دیدگاه حکومت است، کار حکومت تأمین نیازهای جامعه 
است، پاسخگویی قدرت به مردم است. ما باید گفت و گو کنیم و حتی 
کسانی که می گویند جمهوری را قبول ندارند، اگر حاضر به گفت و گو 
باشــند با آنها گفت و گو کنیم.بخشی از جامعه هست که می گوید ما 
جمهوری را قبول داریم، اما روی جمهوری »اســلامی« حرف داریم. 
ما هم می گوییم روی ســکولار بــودن جمهوری حرف داریم. ما می 
توانیم با هم گفت و گو می کنیم. مشکلی که برای استقرار جمهوری و 
دموکراسی هست این است که ما همدیگر را نمی توانیم تحمل کنیم؛ 
درون خودمان را هم نمی توانیم تحمل کنیم.مشکل اصلاح طلبی ما 
این است که نه ما می توانیم با حکومت گفت و گو کنیم، نه حکومت با 
ما گفت و گو می کند و نه با بخش های جامعه گفت و گو می کنیم.شما 
چقدر می دانید جامعه کارگری ما چه می گوید و چه مشکلاتی دارد؟! 
کارآفرینان ما در جامعه چه مشکلاتی دارند و چه می گویند؟!این که ما 
در درون خودمان صحبت کنیم و تصورات بعضاً درست و بعضاً نادرست 
داشته باشیم و بعد بگوییم ما حرف آنها را می زنیم، مسأله »نمایندگی« 

را در دنیای امروز و جامعه مدرن حل نمی کند! متأسفانه روز به روز عدد 
کسانی که می گویند جمهوری اسلامی باید کنار برود، بیشتر می شود 

و ما هم منفعل هستیم و حرفی نداریم.
ما از جمهوری دور و به »حکومت اسلامی« نزدیک تر شدیم و قرائت 
نویی که با جمهوریت سازگار است مهجور ماند و حتی عملا جرم تلقی 
شد. الان در برخی دادگاه ها جرم فرد »اصلاح طلبی« است؛ در جامعه 
استثنا قاعده شده و قاعده کنار رفته است. نظارت استصوابی یعنی ۱۲ 
نفر، آن هم با دیدگاه خاص، قیّم مردم شده اند. کجای این با معیارهای 
اسلامی ســازگار است؟! فرمان هشت ماده ای امام در بحبوحه جنگ 
و ترور مطرح شــد و از حقوق شهروندی و حرمت انسان در آنجا دفاع 
کردند. قاعده حقوق شــهروندی، آزادی مردم، رقابت مشروع در همه 

عرصه ها و در رأس امور بودن مجلس است./جماران

توکلی: وظایف هیات عالی نظارت مجمع از سوی رهبر انقلاب 
تفویض شده است

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام، با اشاره به جایگاه قانونی هیات 
عالی نظارت بر اجرای سیاســت های کلی گفت: مقام معظم رهبری 
وظیفه نظارت خود بر حسن اجرای سیاست های کلی نظام را به اعضای 
هیات عالی نظارت که شامل ۱۵ نفر است، واگذار کرده اند.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، احمد توکلی خاطرنشان 
کرد: وظایف هیات عالی نظارت مجمع، از سوی رهبر انقلاب تفویض 
شده است. به موجب اصل ۱۱۰ قانون اساسی، رهبر معظم انقلاب، بر 
اجرای سیاست های کلی نظام که با مشورت اعضای مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، تعیین و ابلاغ فرموده اند، نظارت می نمایند.توکلی افزود: 
اعضای هیات عالی وظیفه دارند که مصوبات مجلس را بررســی و در 
مورد تطابق آنها با سیاســت های کلی نظام، به شورای نگهبان اعلام 
نظــر کنند و در صورتی که مغایر سیاســت های ابلاغی مقام معظم 

رهبری باشند، مخالفت خود را به اطلاع شورای نگهبان می رسانند.

تازه ترین خبرها درباره اولین شناور اطلاعاتی جمهوری اسلامی 
ایران

اولین شناور اطلاعاتی نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران با 
نام شیراز )پروژه در حال ساخت طلائیه( در گام نهایی آمادسازی است.

به گزارش روابط عمومی ارتــش، فرمانده کارخانجات نیروی دریایی 
ارتش گفت: ناوشکن اطلاعاتی جمهوری اسلامی ایران شیراز)پروژه در 
حال ساخت طلائیه(، اولین ناوشکن ایرانی مجهز به آشیانه بالگرد بوده و 
دارای دکلی متفاوت برای نصب رادارهای بومی است.وی اظهار داشت: 
در ساخت این ناوشکن مجموعه وسیعی از امکانات جنگ الکترونیک، 
شناسایی شده و اطلاعاتی به کار رفته که با همت متخصصان داخلی و 
دانش بومی جوانان کشور عزیزمان آزمایش های اولیه خود را با موفقیت 
پشت سر گذاشته و در مراحل پایانی آماده سازی است.بنا  بر این گزارش 
این شناور اطلاعاتی پس از اتمام آزمایش های مراحل فنی و عملیاتی 

به ناوگان نیروی دریایی ارتش ملحق می شود.

 اولتیماتوم ایران درباره اثر تهدیدات نظامی آمریکا بر مذاکرات
بــا وجود فضــای مثبت در مذاکــرات وین، مقامات آمریــکا و رژیم 
صهیونیستی در اقدامی شیطنت آمیز بارها از احتمال استفاده از گزینه 
نظامی علیه ایران را مطرح کرده اند که واکنش تیم مذاکره کننده ایران 
را در پی داشت.اخیرا رسانه  های آمریکایی مدعی شدند که واشنگتن و 
تل آویو در تدارک برگزاری تمرین حمله نظامی به تأسیسات هسته ای 
ایران هستند.طبق شــنیده های آخرین خبر، مذاکره کنندگان ایرانی 

با هشــدار به طرف های غربی ادامه رویکردهــای تهدیدآمیز را برای 
مذاکرات وین مخرب دانسته و اعلام کردند وظیفه طرف های مذاکره 

کننده این است که آمریکا را از ادامه این رویکرد منع کنند.

رونمایی از راهبرد جدید عربستان و امارات در قبال ایران
»دولت های عرب حاشیه خلیج فارس تا حد زیادی از ماجراجویی های 
آمریکا در منطقه خاورمیانه فاصله گرفته اند و قصد دارند از قربانی شدن 
خود در هر گونه درگیری و تنش زایی احتمالی آمریکا و اسرئیل علیه 
The Nationalٔٔ در  ایــران در آینده، جلوگیری کنند«.پایگاه خبری 
گزارشی، از راهبرد جدید کشور های عرب حاشیه خلیج فارس در قبال 
ایران و در بحبوحه خروج نظامی آمریکا از منطقه و مذاکرات هسته ای 
جاری در وین پرده برداری و به طور خاص به این مســاله اشاره نموده 
که این دسته از کشور ها سعی دارند با حفظ فاصله خود از شرکای سنتی 
نظیر آمریکا در مســائل منطقه، راه تنش زدایی و تعامل با تهران را در 
پیش گیرند و عملا قربانیِ هرگونه تنش زایی احتمالیِ آتی در منطقه از 
جانب بازیگرانی نظیر اسرائیل و آمریکا علیه ایران نشوند.پایگاه خبری 
The National دراین رابطه می نویســد: »اینطور به نظر می رسد که 
کشــور های عرب حاشیه خلیج فارس دیگر رویِ به اصطلاح شرکای 
راهبردی خود در مســائل مهم نظیر نوعِ تعامل با ایران سرمایه گذاری 
نمی کنند. این دســته از کشور ها به جای منتظر ماندن و تماشا کردنِ 
رویه ها و تصمیماتِ قدرت های بزرگ که بعضا بدون هرگونه مشورت 
و رایزنی با آن ها گرفته می شود، به نوعی بر آن هستند تا خود فعالانه 
در مسائل مهم سیاست خارجی شان وارد عمل شوند.در شرایط کنونی، 
روند گفت وگو های هســته ای ایران و قدرت های جهانی در وین وارد 
مرحله حساسی شده است. جدای از این، اعضای شورای همکاری های 
خلیج فارس به رهبری امارات و عربســتان سعودی در حال عملیاتی 
کردن چشــم اندازی در عرصه سیاست خارجی خود هستند که تا حد 

زیادی عملگرایانه است، مخصوصا در رابطه با ایران.

کاظم موسوی: کسی که به دنبال آلات موسیقی و امیال شخصی 
است از ایران برود

در همین رابطه، ســیدکاظم موســوی، نایب رئیس اول کمیســیون 
اقتصــادی مجلس یازدهم در گفت و گو با ســایت دیده بان ایران به 
ممنوعیت واردات آلات موســیقی و عینک آفتابی واکنش نشان داد.

نایب رئیس اول کمیسیون اقتصادی مجلس یازدهم درباره ممنوعیت 
عینک آفتابی اظهار کرد: در خصوص ممنوعیت ورود عینک آفتابی، اگر 
مردم از آن استفاده پزشکی می کنند و توسط پزشک معالج توصیه به 
استفاده از آن شده است، در این مورد اشکالی ندارد. اگر یک مکانیسم 
در چارچوب قانون برای استفاده از عینک آفتابی تبیین شود، استفاده از 
آن اشکالی ندارد. وی در ادامه افزود: اگر عینک آفتابی نیاز مردم باشد، 
اشــکالی ندارد البته با توجه به شرایطی که گفتم و اینکه ارز بر نباشد، 

ورود آن به کشور هیچ اشکالی ندارد.
سیدکاظم موسوی، نایب رئیس اول کمیسیون اقتصادی مجلس یازدهم 
نایب اول رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس یازدهم در رابطه ممنوعیت 
ورود ابزارآلات موسیقی به دیده بان ایران گفت: ورود آلات موسیقی به 
کشور به صلاح نیست چون کشور ما جمهوری اسلامی است. چرا باید 
با وجود این همه شهدا و علمایی که داریم آلات موسیقی به کشور وارد 
شود؟ موضوع آلات موسیقی و لوازمی از این قبیل آنقدر مهم نیستند که 
ما حتی برای آن وقت و ارزی خرج کنیم.موسوی با تاکید بر این موضوع 
که صلاح نیست آلات موسیقی به کشور وارد شود، گفت: بنده صلاح 
نمی دانم که این لوازم به کشــور وارد شود. بنده و همکارانم به عنوان 

خادم مردم دغدغه شب و روز ما فقط معیشت مردم است.

حمله پیامکی به نمایندگان مجلس؛ قیمت خودرو را کاهش ندهید
یک عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی گفت 
که افرادی تحت عنوان ســهامداران خودروسازی ها در این چند روزه 
با فحاشی و بی ادبی و کلمات رکیک و نابهنجار نمایندگان و اعضای 
کمیســیون صنایع را مورد حمله قرار دادند که چرا مجلس می خواهد 
جلوی افزایش قیمت را بگیرد،  ما باید سود کنیم!مصطفی رضاحسینی 
قطب آبادی با اشاره به مجوز خودروسازی ها برای افزایش قیمت خودرو 
گفت: اعضای کمیســیون صنایع در جلسه روز یکشنبه با حضور وزیر 
و خودروســازی ها موضوعاتی که در حوزه صنعت خودرو مطرح است، 
در دستور کار داشــتند. اکثر قریب به اتفاق اعضای کمیسیون نیز به 
عملکــرد وزیر صنعت در خصوص وضعیت خود انتقاد داشــتند. ما دو 
شرکت خودروســازی ایران خودرو و ســایپا را داریم که وضعیت آنها 
مربوط به امسال و پارســال و این دولت ها دولت نیست. این مشکل 
در همه دولت ها وجود داشــته و هر یک به نوعــی جامعه و مردم را 
بازی داده اند.وی با بیان اینکه مردم آسیب پذیرترین زنجیره در بحث 
خودرو بوده اند، افزود: از روز اول دو خودروسازی باید از حاکمیت دولت 
خارج می شــد. چرا دولت و وزارت صنعت با داشتن ۶ درصد سهام در 
خودروســازی ها باید در آنجا اعمال حاکمیت کند و در تعیین مدیران 
مستقیم دخالت داشته باشــند تا فضایی که به وجود آمد، سرمنشأش 
دولت باشد؟ خودروسازان مدعی هستند که ما داریم ضرر می دهیم زیرا 
قیمت حاکمیتی اســت و به ما تکلیف می شود و هزینه های ما بیشتر 
از این اســت. پس چرا دولت از آنها در مقابــل مردم و مجلس دفاع 
می کند؟نماینده مردم شهر بابک در مجلس یادآور شد: به طور اخص 
دولت هیچ برنامه ای برای بخش خودروسازی و خودرو ندارد. نه تنها این 
دولت بلکه دولت های قبلی هم برنامه نداشتند که اگر برنامه ای وجود 
داشت ما به اینجا نمی رسیدیم که یک شبه بگویند خودرو گران شد و 

این تبعاتی داشته باشد که شاهدش هستیم.

ایران به مرحله گریز هسته ای برسد، فردا به این کشور حمله 
می کنیم

یک مقام ارشد ارتش اسرائیل می گوید هر وقت ایران به مرحله »گریز 
هسته ای« برسد اسرائیل فردای آن روز اقدام عملی علیه تهران انجام 
خواهد داد. او همچنین مدعی شد ایران تنها در صورتی تلاش های خود 
برای ساخت بمب اتمی را متوقف خواهد کرد که با یک تهدید بازدارنده 
مواجه شود.به گزارش یورونیوز، یک مقام ارشد ارتش اسرائیل می گوید 
هر وقت ایران به مرحله »گریز هسته ای« برسد اسرائیل فردای آن روز 
اقدام عملی علیه تهران انجام خواهد داد.ژنرال ایال زامیر از فرماندهان 
ارشد نیروهای دفاعی اسرائیل روز شنبه ۱۱ دسامبر در یک سخنرانی 
در فلوریدا آمریکا، با بیان این مطلب تاکید کرد که جهان نمی تواند به 
ایرانی ها اعتماد کند. ایران تنها در صورتی تلاش های خود برای ساخت 
بمب اتمی را متوقف خواهد کرد که با یک تهدید بازدارنده مواجه شود. 
او همچنین تاکید کرد که ایالات متحده هم قصد و هم توانایی این را 
دارد که این کار را در مقابل ایران انجام دهد اما اگر چنین نکند، اسرائیل 
توانایی انجام این کار را دارد.زامیر همچنین در خصوص فعالیت هایی 
که اسرائیل در سوریه انجام داده توضیح داد و گفت: »ما فعالیت هایی 
در ســوریه انجام دادیم که بســیاری حتی از آن خبر هم ندارند. ایران 
قصد داشت نیرویی شــبیه حزب الله در سوریه ایجاد کند و ما تاکنون 
توانســته ایم از این امر جلوگیری کنیم. البته این مبارزه همچنان ادامه 

خواهد داشت.«
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بیش از ۱۸ هزار تن نهاده دامی در 
مانه و سملقان توزیع شد

 مدیرجهاد کشــاورزی مانه و سملقان خراسان شمالی 
گفــت: به منظــور حمایت از دامپروران شهرســتان از 
ابتدای امســال تاکنون ۱۸ هزار و ۵۰۰ تن نهاده دامی 
در اختیار این قشــر قرار گرفته اســت که بیشترین آن 

کنستانتره بوده است.
قهرمانیان در گفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهار داشت: از 
این میزان ۱۴ هزار و ۲۷۰ تن کنسانتره و مابقی ذرت، 

جو، سویا و سبوس است.
وی افــزود: این نهاده ها با توجه بــه کاهش علوفه و 
تولیدات زراعی در پی خشکســالی امسال در شهرستان 
با هدف تنظیم بازار و تامین بخشــی از نیاز خوراک دام 

کشاورزان و دامپروران  توزیع شده است.
قهرمانیان در ادامه با اشــاره به ترویج کشــت گیاهان 
دارویی کم آبر با توجه به کاهش بارندگی ها، یادآور شد: 
امســال سطح زیرکشــت گیاهان دارویی شهرستان به 
۴۸۵ هکتار رســید، در حالی که سال گذشته این میزان 

حدود ۲۰۰ هکتار بود.
وی افزود: کشــت بسیاری از گیاهان دارویی چون گل 
محمدی،  زعفران،  گل گاو زبان و ســیاه دانه با توجه 
بــه کم آب بر بودن به تازگی در این شهرســتان رایج 

شده است.
شهرســتان ۱۱۰ هــزار نفری مانه و ســملقان در ۴۵ 
کیلومتری غرب بجنورد واقع شــده است و ۴۰۹ هزار 
دام سبک و سنگین و ۸۵ هزار هکتار اراضی کشاورزی 

دارد.

 2 هزار و 42۰ تن کود شیمیایی
 در اختیار کشاورزان شیروان 

قرار گرفت
 رییس اداره تعاون روســتایی شیروان گفت: امسال ۲ 
هزار و ۴۲۰ تن انواع کود شیمیایی در اختیار کشاورزان 
این شهرستان خراسان شــمالی قرار گرفت که اکنون 

مشکلی در زمینه تامینآن وجود ندارد.
صادق شــجاعی در گفت و گو با ایرنا اظهار داشــت: 
علاوه بر انواع کود شیمیایی بیش از ۱۸ تن سم نیز بین 

کشاورزان این شهرستان توزیع شد.
رییس اداره تعاون روســتایی شیروان گفت: همچنین از 
ابتدای امســال تاکنون،  ۶۶۰ تن بذر اصلاح شده گندم 
در اختیار کشاورزان این شهرستان قرار گرفته است که 
تاثیر زیادی در افزایش عملکرد تولید این محصول دارد.

مجموع کشــتزارهای گندم و جو ســال جاری در این 
شهرستان، ۳۱ هزار و ۸۵۰ هکتار بوده است.

این شهرســتان واقع در ۶۰ کیلومتری شــرق بجنورد 
افــزون بر ۱۰۵ هزار هکتار عرصه کشــاورزی و باغی 

دارد.
رییس اداره تعاون روســتایی شیروان با اشاره به تامین 
کالاهای اساســی مردم اضافه کرد: از ابتدای امســال 
تاکنون ۵۶ تن کالاهای اساسی شامل قند، شکر، برنج 
و روغن با قیمت تعاونی در شــیروان توزیع شــده که 
نســبت به قبل کمبود کالا نداریــم بلکه در جاهایی با 

مشکل نبود مشتری و خرید مواجه بودیم.
وی گفت: به دلیل اختلاف قیمت بسیار ناچیز کالاهای 
اساسی تعاونی با قیمت بازار، استقبال مردم روستاهای 

این شهرستان از خرید این کالاها کم است.

فرمانده انتظامی شهرستان فاروج:
تاکسی حامل تریاک در فاروج 

متوقف شد

علیرضا پوربه گفت: تاکســی که قصد ورود مواد مخدر 
به استان را داشت در فاروج متوقف و ضمن دستگیری 
راننده تاکسی مقدار ۱۱کیلوو۷۰۰گرم مواد مخدر تریاک 

کشف و ضبط شد.
 بــه گزارش عصراترک از فاروج، علیرضا پوربه فرمانده 
انتظامــی شهرســتان فاروج گفت: ســواری تاکســی 
درون شــهری که قصد داشت از استان خراسان رضوی 
مقداری مواد مخدر به استان منتقل کند، در تور ایست 
و بازرســی متوقف و پس از انتقال بــه مقر فرماندهی 
انتظامی بازرسی تخصصی انجام شد که در نتیجه تعداد 
۷ بســته مواد مخدر از نوع تریاک به مقدار ۱۱ کیلو و 
۷۰۰ گرم که به طرز ماهرانه ای جا ساز شده بود، کشف 

وضبط شد.
وی افزود: با توجه به گزارش رســیده از مرزبانی استان 
وهماهنگی هــای قضایی صورت گرفته ماموران مبارزه 
با مواد مخدر شهرســتان فاروج و شیروان بعد از ورود 
خودرو به محــور مواصلاتی قوچان به فاروج، خودروی 
حامل مواد مخدر را شناسایی و به تعقیب و مراقبت آن 

پرداخته بودند.
فرمانده انتظامی شهرســتان فاروج با بیان اینکه نیروی 
انتظامــی اجازه جــولان به قاچاقچیان مــواد مخدر را 
نخواهــد داد، تأکید کرد: مأمــوران جان برکف نیروی 
انتظامی جمهوری اســلامی ایران در راستای ریشه کن 
کردن بلای خانمان ســوز مواد مخــدر از هیچ تلاش و 

کوششی دریغ نخواهند کرد.

اصلا اضافه نکند، دولت، نرخ کالای خود)مانند بنزین، آب، 
برق ، گاز وامثال آن را (یک شــبه ۳۰۰در صد افزایش می 
دهد، در کنترل تورم افسار گسیخته بازار ناتوان است آنوقت 
کاسه کوزه های تورم را روی سر افزایش۲۰_۳۰ در صدی 

حقوق کارکنان می شکند.
۳- آقای رئیســی رئیس جمهور در جلسه ستاد هماهنگی 
اقتصــادی دولــت در تاریخ ۲۴ مرداد ســال جاری اعلام 
داشت،» متناسب ســازی حقوق با تورم یک امر ضروری 
است و با حقوق مردم ارتباط مستقیم دارد و اختلاف موجود 
در این رابطه موجب تضییع حق الناس اســت که نباید به 
ســهولت از کنار آن گذشــت« وجود یک مجتهد در راس 
تشکیلات دولت دارای مزایای اینچنین است که نگران حق 
الناس و پاسخگویی آن در روز قیامت باشد،آقایان مسئولی 
مانند نوبخت در دولت قبل و میرکاظمی در دولت سیزدهم 
باید پاســخی برای فردای قیامت خود پیدا کنند که وقتی 
قانونگزار تکلیف می کند که حقوق سال بعد کارکنان باید 
حداقل به اندازه نرخ تــورم اعلامی بانک مرکزی افزایش 
یابد و بانک مرکزی خودشان رســما نرخ تورم را۵۰ و ۶۰ 
درصد اعلام می کند) علیرغم آنکه یک شبه دولت قیمت 
بنزین را۳۰۰درصد افزایش می دهد( مابه التفاوت ۲۰تا ۶۰ 
درصد، حق الناس اســت و شرعا به تمامی کارکنان دولت 
و خانــواده های آنان بدهکارند، چه اینکه دولت براســاس 
حکم دیوان عدالت اداری در رســیدگی به شکایت یکی از 
کارکنان محکوم بــه پرداخت مابه التفاوت ضریب افزایش 
حقوق سالهای۸۹تا۹۳ بانرخ تورم به کارکنان دولت شده که 

پرداخت نکرده است.
۴- وقتــی درحالیکه عیناً می بینیم که تــورم در خدمات 
و ارزاق عمومــی تا۳۰۰درصد در ســال افزایش می یابد و 
دولــت تورم تجمیعــی را۵۰ - ۶۰ درصد اعلام می کند و 
در حقوق کارکنان برای افزایش ۲۰ درصد خســت به خرج 
می دهد، علنا کارکنان خود را تشــویق و یا وادار به تامین 
کســری درآمد و جبران آن از راههای دیگر ازجمله رشوه، 
اختلاس، دزدی،سو،استفاده، کم کاری و امثال آن می کند 
که در صورت وقوع یا ترویج این مفسده، تصمیم گیرانی که 
تصمیماتشان موجب ایجاد یا تشدید این مفاسد شده، نمی 

توانند خود را مبرا کنند.
۵- تمامی دغدغه های روسای سازمان برنامه و بودجه عدم 
تامین منابع مالی افزایش ضریب حقوق کارکنان اســت و 
ایجــاد تورم در جامعه و افزایش نقدینگی و امثال آن بهانه 
های نخ نما شــده اســت،تامین منابع مالی افزایش حقوق 
کارکنان دغدغه ای جدی است، اما مانند بسیاری از کارهای 
ما نعل وارونه زدن اســت،از سویی حقوق قانونی و شرعی 
کارکنان را که حق الناس است نمی توانیم تامین کنیم ولی 
از ســوی دیگر هرروزه پیکره اداری و نیروی انسانی دولت 
و دســتگاههای عمومی را چاق تر می کنیم، چاقی ای که 
به جز افزایــش چربی و انواع بیماریها برای دولت خاصیت 
دیگری ندارد،  به طور قطع می توان گفت که اگر ۴۰درصد 
کارکنان  دستگاهها را کم کنیم ، هیچ اتفاقی در دستگاه نمی 
افتد و خدمات ارائه شده دچار هیچ خدشه ای نمی شود، در 
سال۸۵ که دولت احمدی نژاد دستور دورکاری ۳۰درصدی 
کارکنان را صادر کرد واقعا با نیامدن۳۰ -۴۰درصد کارکنان 
به ســرکار نه تنها خدمات ارائه شده با هیچ نقصانی مواجه 
نشــد که در مصرف آب ، بــرق ، گاز، تلفن، ایاب و ذهاب، 
وعده غذایی و بســیاری از هزینه های جاری صرفه جویی 
شد، متاســفانه دولت به جای کوچک کردن پیکره خود و 
پرداخت حق و حقوق قانونی کارکنان ، هر ســاله نیروهای 
بیشتری می گیرد و هنگام پرداخت، بهانه های غیر معقول 
می آورد، متاسفانه وضع در شهرداری ها و برخی شرکت های 
خصولتی بدتر اســت که برخی شــوراها و هیئت مدیره ها 
برای خود حق معرفی نیرو برای اشــتغال در آن دستگاهها 
را تصویب می کننــد، در حالیکه نیروهای موجود زیادی و 
گاه ناکارآمدند، اضافه کنید به اینها ناتوانی دولت در وصول 
مالیات خصوصا از گردن کلفتها که حقوق حقه ملت است و 

ریخت و پاش و پرت هزینه ها در دستگاهها را.
۶- همسان سازی حقوق هم که مدتی است از زبان برخی 

بیان می شود، دو حالت دارد:
الف: همسان سازی حقوق در تمامی پیکره قوای سه گانه

ب: همسان سازی حقوق کارکنان یک دستگاه
اگر مقصود از همســان ســازی، رفع تبعیــض و اختلاف 
دریافتی های کارکنان تمامی دســتگاهها در قوای سه گانه 
باشــد، امر خوبی اســت، برخی کارکنان و مدیران مثلادر 
وزارت نفت، کار، صنایع و البته شرکتهای وابسته، قضات و 
کارکنان دادگاهها و دادگستریها، بانکها ومانند آن حقوقهای 
چند برابری در مقایسه با سایر کارکنان و خصوصا معلمان 
می گیرند، اگر مقصود، همســان ســازی حقــوق آنان با 
اینهاست، امر خوب و مطلوبی است، اما اگر آنگونه که دارد 
عمل می شــود بدون در نظر گرفتن این نوع عدم تناسب 
در دریافت ها می خواهیم حقوق کارکنان یک دستگاه مثلًا 
آموزش و پرورش را آنقدر کم و زیاد کنیم تا حقوق کارکنان 
آن دستگاهها همسان شود، این اصلا تناسب سازی نیست، 
باید دلایل و عواملی که موجب افزایش چشــمگیر و غیر 
قابل قبول حقوق زیادی بگیران شده است را بررسی و آن را 
برطرف کرد، چرا در یک نظام پرداخت که محصول قانون 
نظام هماهنگ پرداخت و یا قانون مدیریت خدمات کشوری 
است می بایست چنین تفاوتهایی در دستگاههای مختلف 
به وجود می آمد،آنها باید بررســی و پیشــگیری شود، این 
ارقام نجومی در فیش حقوقی برخی از ما بهتران تازه فقط 
حقوق است و اگر به آنها حق عضویت در هیئت مدیره، حق 
الجلسات، پاداشها، حق ماموریت ها و غیره اضافه شود ارقام 

پرداختی سرسام آور است.
اصولًا تفاوت حقوقها در هر دســتگاهی معلول عواملی از 
جمله سابقه کار، مدرک تحصیلی، عائله، مسئولیت و امثال 
آن اســت، اگر به دنبال یکسان کردن حقوق کارمندی که 
تازه استخدام شده، مجرد اســت، مسئولیتی ندارد و دارای 
مدرک تحصیلی پایین اســت با کارمندی که سالها سابقه 
خدمت، عائله چند نفری و مسئولیتی دارد که باید به مقامات 
مختلفی پاسخ بدهد و شــبانه روز آماده کار و پاسخگویی 
است باشیم عدالت به خرج دادیم؟ این یکسان سازی که بی 
توجهی به تحصیل، ازدواج، تشکیل خانواده و دلسردی در 
کار و مسئولیت پذیری را به دنبال دارد و مغایر با سیاستهای 
اعلامی و ابلاغی مقام معظم رهبری و کلان کشوراســت، 
اصولًا وقتی امروزه شــدیداً مجلس و دولت به دنبال رتبه 
بندی معلمان هستند آیا مفهومی غیر از اختلاف و ناهمسان 
سازی حقوق معلمان دارد؟ بدانیم چه می کنیم ، تصمیمات 

را درست ، مفید و موثر بگیریم و راه را غلط نرویم.

خبر یادداشت

مدیرکل راهداری وحمل ونقل جاده ای خراســان 
شمالی گفت: اجرای اقدامات و برنامه ها برای ایمن 
ســازی راه دسترسی به گلستان شــهر بجنورد به 
عنوان بزرگترین مجموعه مسکن مهر استان بیش 

از ۱۵۰ میلیارد ریال اعتبار نیاز دارد.
جعفر شــهامت به ایرنا اظهار داشــت: رفع نواقص، 
تامین و ارتقای ایمنی در جاده گلستان شهر بجنورد  
به طول ۴.۵ کیلومتر، شامل اقدامات همچون ایمن 
ســازی جداول حاشــیه راه با گاردریل، آرامسازی 
ترافیک، اصلاح تقاطعات میادین اجرای باند کندرو 

است.
وی دربــاره مشــکلات ایمنی ونقــص های جاده 
گلستان شهر  گفت: این جاده با خصوصیات شهری 
طراحی شده است بر این اساس سرعت طرح آن ۶۰ 
کیلومتر اســت درحالی که درعمل بدلیل سه خطه 
بودن هر طرف و علیرغم اشکالات و نقایص متعدد، 
سرعت عملکردی بیش از ۹۰ کیلومتر بوده و باعث 

تصادفات متعدد شده است.
مدیرکل راهداری وحمل ونقل جاده ای خراســان 
شــمالی افزود: همچنین در راه های برون شهری 
استفاده از جداول در آیلند میانی و حاشیه راه متداول 

نبود که در این مسیر اجرا شده است.

وی خاطرنشــان کرد: از مهمترین مشکلات مسیر، 
طراحــی نامناســب میدان های موســوم به کلاته 
محمدعلــی پهلوان و علی آباد اســت که به لحاظ 
ایمنی و عملکردی مشکلات متعددی دارد، از سوی 
دیگر درمدتی که تحویل شهرداری بوده که باتوجه 
به اینکه مجوزهای مختلفی در حاشیه مسیر توسط 

شهرداری داده شده است که باعث ایجاد دسترسی 
های غیر ایمنی شده است.

شــهامت با اشــاره به اینکه اکنون مسوولیت این 
محور با راهداری است در باره برنامه راهداری برای 
ارتقای ایمنی در این محور اظهار داشت: با توجه به 
عدم تخصیص هرگونه اعتبار برای این محور،  تنها 

اقدام قابل اجرا، آرامسازی ترافیک در میدان ها بوده 
که انجام شده است.

وی خاطرنشان کرد: طبق مصوبه سال ۹۵ استانداری 
خراســان شــمالی، مســوولیت محور با شهرداری 
بجنورد بوده است اما از خرداد ماه سال ۹۹ در کمیته 
پیشگیری و دادگستری تشــکیل شده است که در 
آن موضوع مورد مخالفت ســازمان راهداری وحمل 
ونقل جاده ای کشور بود، البته هیچگونه اعتبار ملی 
یا اســتانی برای ایمن سازی این محور ابلاغ نشده 
است از سویی شرایط تحویل محور به راهداری که 
مهمترین آن، انطباق این مســیر با آیین نامه طرح 
هندسی راهها و آیین نامه ایمنی راههاست، محقق 
نشــده اســت در واقع بجای فرآیند قانونی تحویل، 

محور با نقایص بسیار تحمیل شده است.
مدیرکل راهداری وحمل ونقل جاده ای خراســان 
شــمالی درباره حوادث ترافیکی در این محور گفت: 
در هشت ماهه ســال جاری ۱۵ تصادف خسارتی، 

جرحی و فوتی در این مسیر گزارش شده است.
محور گلســتان شــهر در طرح تفصیلی شهر و راه 
ارتباطی بین شــهر بجنورد و شهرک اقماری توسط 

مسکن و شهرسازی سابق طراحی و اجرایی شد.

مدیرکل راهداری وحمل ونقل جاده ای خراسان شمالی:

ایمنی راه گلستان شهر بجنورد 
بیش از ۱۵۰ میلیارد ریال اعتبار نیاز دارد

تنها بازمانده حرفه چولی بافی خراسان شمالی که 
در روستای درق شهرستان گرمه زندگی می کند 
این روزها در پی شاگردانی می گردد تا این هنر 
اصیل و منحصر به فرد را به آن ها انتقال دهد و 

از خاموشی چراغ آن جلوگیری کند.
هر چند چولی بافی در خراســان شمالی به ثبت 
ملی رسیده و مهر اصالت نیز دریافت کرده است 
اما غبار فراموشــی که بر چهره این هنر اصیل 
نشســته، به طوری که هر آن ممکن است این 
غبار  به آوار خاموشــی تبدیل شــود مگر اینکه 
چند شاگرد برای تنها اســتاد چولی بافی پیدا و 

این رشته احیا شود.
پاییز که چادر رنگارنگش را به ســر می کشد و 
در کوچه و باغ ها به راه می افتد درختان زیبای 
بید سفید، شاخه های اضافه خود را سخاوتمندانه 
به دستان هنرمندانی می سپرد تا گره به گره به 
هم ببافند تا این شاخه ها به چولی هایی تبدیل 
شــوند که اکنون در جامعه روســتایی و شهری 
خراسان شمالی ابراز مهم آشپزخانه ها محسوب 

می شود.
  چولی بافی یک هنر اصیل 

چولــی در واقــع همــان ســبدهای آبکش و 
ملاقه هایی است که برای آبکش کردن برنج از 
آن ها اســتفاده می شود هرچند امروزه  ظروف 
روی، روح و پلاستیکی جای آنها را گرفته است.

به گفته اهالی درق و گرمه هر ســاله پاییز که از 
راه می رســد و زمان هرس شاخه های درختان 
بید و ارغوان که می شــود این ترکه ها و شاخه 
ها جمــع آوری و از آن ها  بــرای بافت چولی 

استفاده می شود.
گفته می شود جز در گرمه در دیگر نقاط استان 
مانند برخی روستاهای بجنورد  هم چولی بافته 
می شــد اما به مرور زمان دیگــر از یاد رفت و 
اکنــون فقط ما مانده ایم و فقط یک چولی باف 

در خراسان شمالی.
این استادکار چولی باف در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنا اظهار می دارد: این روزها بازار چولی بشدت 
راکد است و اگر سفارشی نباشد مردم بندرت  به 

سمت خرید این هنر دست ساز می آیند.
موســی الرضا فخرانی با بیان ایــن که اکنون 
جوانــان رغبتی به یادگیری این هنر ندارند، می 
افزاید: شــاید یکی از دلایل این باشــد که بازار 
چولی راکد است و به همین دلیل شاگردی هم 
ندارم که به او روش بافتن چولی از شاخه و ترکه 

های بید را آموزش دهم.
دغدغه فراموشی

او با ۷۳ ســال سن دغدغه دارد که نکند با نبود 
او چولی بافی هم از بین برود و در همین زمینه 
می گوید: این کار را از پدر آموختم و هم اکنون 
نیز اگر شاگردی داشته باشم با رغبت به او بافت 
چولــی را آموزش می دهم اما متاســفانه برخی 
جوانان امروزی به دنبال آموختن این نوع هنرها 
نیستند.فخرانی با بیان اینکه گذران زندگی فقط 
از طریق چولی بافی ممکن نیســت اضافه می 
کند: در کنار چولی بافی باید مشاغل دیگری نیز 

داشت تا بتوان چرخ زندگی را چرخاند.
تنها بازمانده از نســل چولی بافان این روزها را 
بهتریــن زمان برای جمع آوری شــاخه های بید 
می داند و می گویــد: هفت فرزند دارم اما هیچ 
یک برای یادگیری این حرفه تمایلی ندارند و در 
واقع این حرفه که حمایتی نیز از آن نشده برای 
جوانان جذاب نیست زیرا درآمد آن نیز کم است.

این چولی بافی قدیمی به مواد اولیه این کار نیز 
اشــاره می کند و می افزایــد: برای بافت چولی 
باید از ترکه های بیدی که در این نواحی به نام 
بید چولی معروف است استفاده کرد که این بید 
نوعی بید خاص و مختص اطراف گرمه و جاجرم 
اســت و برای همین، این روزها به مناطقی که 
محل رویش این بیدهاســت مــی روم تا ترکه 
هایی که از هرس این درختان باقی مانده است 

جمع آوری و از آن چولی درست کنم.
وی خاطرنشــان می کند: از اواخر آبان تا شب 
عیــد از ترکه هایی که جمع آوری شــده چولی 
می بافم و در واقع تمام پاییز و زمستان به بافت 

سفارش های مردم مشغول هستم.
فخرانی کشــاورز اســت و در کنار کشــاورزی 
چولی بافی می کنــد او که کمترین بهره ای از 
تســهیلات دولتی و کمک های کرونایی نبرده 
اســت و میزان حمایت های دولتــی از خود را 
صفر عنوان می کند دغدغه مرگ  چولی بافی را 
دارد و خواهان حمایت میراث فرهنگی و صنایع 
دستی استان از این هنرخاص و منحصر به فرد 

است.
 چراغ چولی بافی خاموش نمی شود

معاون صنایع دســتی اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشگری  و صنایع دستی خراسان شمالی نیز 

با بیان اینکه چولی بافی خراسان شمالی نیاز به 
کمک فوری دارد می گوید: در پی برگزاری دوره 
آموزشی برای علاقه مندان به این هنر هستیم و 
قصد داریم به صورت اســتاد – شاگردی چوله 

بافی را آموزش دهیم.
محمدرضــا قهرمانیان می افزاید: پس از تقویت 
این رشــته قصد داریم تا بافت اشیای تزئینی و 
دیگر ظروف از ترکه های بید نیز در کنار چولی 

بافته شود تا مخاطبان بیشتری را جذب کنیم.
معاون صنایع دســتی اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دستی خراســان شمالی 
اظهار می دارد: ۲ رشــته عروسک های محلی و 
چولی بافی از جمله رشته های در حال فراموشی 
اســتان بودند که با انجام اقدامات لازم در سال 
جاری، این ۲ رشــته صنایع دستی، حفظ و احیا 

شدند.
وی با اشــاره به نقش و جایگاه صنایع دســتی 
در ایجــاد اشــتغال و درآمدزایی بــر حمایت از 
رشــته های فعال و احیای رشته های هنری در 
حال فراموشی خراسان شــمالی تاکید می کند 
و می گوید: این کار باهدف رشــد و توسعه هر 
چه بیشتر صنایع دستی در این استان که معرف 
فرهنگ و آداب ورســوم قومیت هــای این دیار 

است، دنبال می شود.
مهر اصالت اثر ملی

اداره کل  صنایع دســتی  معاونــت  سرپرســت 
صنایع دســتی  و  گردشــگری  میراث فرهنگی، 
خراســان شــمالی مــی افزایــد: این رشــته 
صنایع دستی در ســال جاری موفق به دریافت 
مهر اصالت ملی نیز شــده اســت و از دیگر سو 
پرونده پنج اثر ناملموس استان  در ماه جاری در 
تهران مطرح و از آن دفاع شد که با رای اعضای 
شورای ثبت در فهرست آثار ملی قرار گرفت که 

یکی از آن ها چولی بافی بود.
زود: تاکنون ۷۱۳ اثر تاریخی خراســان شمالی 
در فهرســت آثار ملی به ثبت رسیده که از این 
تعــداد ۵۲۵ اثر تاریخی، ۵۳ اثر طبیعی، ۱۰۹ اثر 

ناملموس و ۲۶ اثر منقول تاریخی است.

دغدغه تنها چولی باف خراسان شمالی از خاموشی چراغ این هنر

مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزی خراسان 
شــمالی گفت: امسال ۳۰۰ هزار اصله نهال گردوی 
پیوندی در نهالســتان های اســتان تولید شــد که 
عملکرد برداشــت محصول این نهال ها بیش از ۲ 

برابر ارقام بومی و محلی است.
محمدعلی شــریکیان در گفت و گو بــا ایرنا اظهار 
داشت: ارقام های مختلف گردو در جهان وجود دارد 
که برخی از آن دارای عملکرد مناسبی هستند که در 
سال های اخیر کشت و کار آن به صورت آزمایشی 

و الگویی در این استان انجام شده است.
وی افزود: از مجموع ارقام مطالعه شده در این استان 
چهار رقم شامل » فرانکت، چندلر، فرنت و روند »در 
نهالستان های این استان تولید شده است که بیشتر 

مورد توجه بهره برداران قرار گرفته است.
وی اظهار داشــت: علاوه بر اســتقبال کشاورزان 
پیشــرو یک باغ مادری در مســاحت ۲۰ هکتار در 
شهرستان راز  جرگلان نیز به عنوان الگو ایجاد شده 
است که بهره برداران بخش کشاورزی می توانند از 

آن بازدید داشته باشند.
مدیر امور باغبانی ســازمان جهادکشاورزی خراسان 
شمالی گفت: گردو های بومی استان دارای جثه ای 
بزرگ هستند که  بعد از ۱۷ تا ۱۸ سال اقتصادی می 
شــوند که در فصل چیدن محصول خطرات زیادی 
نیــز دارد اما ارقام جدید که در نهالســتان های این 
اســتان تولید شده است بعد از چند سه سال باردهی 
دارد.شــریکیان افزود: بیشتر باغ های گردوی استان 
با منشــا بذری است که مشــکلات عمده ای نظیر 

ناهمرسی گل ها، سختی عملیات داشت و برداشت، 
نبود امــکان برداشــت مکانیزه و عملکــرد پایین 
محصول را دارد.وی با بیان اینکه گردوهای اســتان 
بیشتر به شکل توده و بومی است گفت: این گردوها 

نیاز به جایگزینی و اصلاح دارند.
وی از بهره برداران خواســت تا گردوی پیوندی را 
جایگزیــن درختان با بهره وری کــم کنند و اظهار 
داشــت: در این زمینه کلاس های آموزشی نیز برای 
بهره برداران و کارشناسان گذاشته شده است. ارتفاع 
گردوی پیوندی از گردوی های بومی بسیار کوچکتر 
است که برداشت محصول به راحتی انجام می شود.

شــریکیان با بیان اینکه یکی دیگــر از روش های 
اصلاح و نوســازی باغ های گردو سرشــاخه کاری 
است گفت: در این عملیات گردو هایی که محصول 
کم دارند یا مغزهای آنان سفید نیست و مقاومت به 
سرما ندارند سرشاخه های آنان با عمل پیوند اصلاح 
خواهد شــد.وی اظهار داشــت: عملکرد برداشــت 
محصول در باغ های ســنتی در واحد ســطح ۲ تن 
اســت که عملکرد باغ های گردوی پیوندی پنج تا 
۶ تن اســت.وی گفت: تاخیــر در گل دهی و فرار 
از سرمای دیررس بهاره، هم رسی، امکان برداشت 
مکانیزه، افزایش کمی و کیفــی تولید از مهم ترین 
خصوصیات مطلوب ارقــام تجاری گردوی پیوندی 
اســت که کارشناسان حوزه کشاورزی به کشت این 

نهال ها تاکید دارند.
مدیر امور باغبانی ســازمان جهادکشاورزی خراسان 
شمالی گفت: این استان در چهار سال متوالی اقدام 

به کشــت گردوی پیوندی به صورت الگویی کرده 
است که در سال اول هزار اصله نهال، در سال دوم 
۱۰ هزار اصله نهال اما امســال کشت این محصول 

تجاری به چندین برابر افزایش یافته است.
شــریکیان افزود: هــم اینک نهال هــای تولیدی 
نهالســتان های این اســتان علاوه بر اســتفاده در 
اراضی کشــاورزی این خطه به ســایر استان ها نیز 
حمل می شــود، برخی از بهره برداران نیز گردوی 

پیوندی را در گلخانه ها ایجاد کرده اند.
وی گفت: خراسان شــمالی دومین استان در شرق 
کشور است که تولید نهال گردوی پیوندی دارد، هم 
اینک پس از آذربایجــان غربی و همدان که قطب 
گردو هســتند، نهال های گــردوی پیوندی در این 

خطه تولید می شود.
مدیر امور باغبانی ســازمان جهادکشاورزی خراسان 
شــمالی افزود: نهال گــردوی پیونــدی به منظور 
اصلاح و نوســازی باغ های گردوی سنتی، افزایش 
بهره وری و بهبــود کمی و کیفی محصول، با بهره 
گیری از دانش فنی مرکز تحقیقات کشاورزی، نهال 

گردوی پیوندی در استان تولید شده است.
شــریکیان گفت: اصلاح و نوســازی باغ های گردو 
بــا هدف افزایش کمــی و کیفی تولیــد و افزایش 
بهره وری از نهاده های تولیــد یکی از برنامه  های 
در بخش باغبانی اســت، در این راستا در چند سال 
گذشــته باغ های الگویی گردوی پیونــدی با ارقام 
چندلر، روند، فرنور، فرانکت، رنت، هاتلی، کاســپین 

و دماوند توسعه یافته است.

مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزی خراسان 
شــمالی افزود: ارقــام جدید به عنــوان گردوهای 
پیوندی در استان کشــت و توسعه یافته که از نظر 

جثه کوچک اما پر محصول است.
وی با بیان اینکه گردوهای اســتان بیشتر به شکل 
توده و بومی اســت گفــت: این گردو هــا نیاز به 
جایگزینی و اصلاح دارند، به صورت بومی این گونه 
ها کاغذی، سنگی، آمیخته خراسانی نامگذاری شده 

اند.
شریکیان افزود: از گذشته تنها روش تکثیر و توسعه 
باغ های گردو کاشــت مســتقیم بذر در خاک بوده 
اســت که در این روش قســمت عمده ای از صفات 
مطلوب پایه مادری نظیر مقاومت به سرما، باردهی 
بالا، نسبت بالای مغز به پوست، سفیدی مغز، نازکی 
پوســت به نهال جدید حاصــل از رویش بذر انتقال 
نمی یافت، بنابراین باغ های توســعه یافته با منشــا 
بذری برای ساخت باغ های تجاری و یکپارچه توجیه 

اقتصادی ندارد.
وی بر اصلاح و نوســازی باغات گردوی این استان 
به روش سرشــاخه کاری با ژنوتیپ ها و ارقام برتر 
نظیــر چندلر، هارتلی، فرانکت، فرنو، جمال، بی ۲۱، 
زد ۵۳  تاکیــد کرد و گفت: این طرح یکی از برنامه 
های اقتصــاد مقاومتی در حوزه باغبانی اســت که 

باعث بهبود کمی و کیفی محصول گردو می شود.
مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزی خراسان 
شــمالی افزود: ۶.۵ درصد باغ های این اســتان و ۲ 

درصد تولید مربوط به گردو است.

3۰۰ هزار اصله نهال گردوی پیوندی در خراسان شمالی تولید شد
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ارزش سهام عدالت چقدر شد؟
در پایان معاملات دیروز بازار ســهام، ارزش سهام عدالت 
به ۱۰ میلیون و ۳۶ هزار و ۲۱۰ تومان رســید که نسبت به 
روز معاملاتی گذشــته ۲.۲ درصد معادل ۲۳۳ هزار و ۱۴۴ 
تومان کاهش داشت. با احتســاب این موضوع، ارزش ۶۰ 
درصد قابل فروش سبد ۵۳۲ هزار تومانی سهام عدالت به ۶ 

میلیون و ۲۱ هزار و ۷۲۶ تومان رسیده است.

بورس تعادل ندارد!
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهــادار گفت: اکنون که با 
عدم تعادل جدی در بازار مواجه هســتیم، اگر دامنه نوسان 
نباشد، نوسان هایی که اتفاق می افتد، بسیار شدیدتر خواهد 
بود. عشقی تاکید کرد: راه های مختلفی برای برداشتن دامنه 
نوســان وحود دارد؛ مثلًا ممکن است این کار را ابتدا برای 

شرکت های بزرگ تر و به مرور انجام دهیم.

فروش اموال و دارایی های مازاد 
دولتی صرف خود استان می شود

علی نوری، دبیر ســتاد بودجــه ۱۴۰۱ درباره کاهش منابع 
حاصل از مولدسازی در بودجه ســال آینده، افزود: یکی از 
ویژگی های بودجه ۱۴۰۱, واقعی کردن درآمدهاســت، زیرا 
نمی توان بودجه را متصل به درآمدهای غیر واقعی بســت. 
وی اضافه کرد: در بودجه سال جاری، ۴۵ هزار میلیارد تومان 
درآمد از فروش اموال و دارایی های دولت پیش بینی شــده 
بود که با بررسی عملکرد دولت و فرصتی که تا پایان سال 
وجــود دارد، تنها ۵ هزار میلیارد تومان از آن محقق خواهد 
شــد. برای اینکه بودجه سال آینده کشور با کسری مواجه 
نشــود، باید آمار را واقعی تر پیــش بینی کرد؛ ضمن اینکه 
دولت درآمد حاصل از فروش امــوال و دارایی های خود را 
در بودجــه ۱۴۰۱ به ۲۶ هزار میلیارد تومان کاهش داد که 
امیدواریم این درآمدها در سال آینده تحقق پیدا کند و دولت 
را با مشکل کسری بودجه مواجه نکند. با ایجاد سازوکارهای 
جدید، قرار است بخشی از درآمدها به استان ها واگذار شود 
و هر اســتانی از محل فروش اموال و دارایی های مازادش، 
منتفع شود که طرح های تشویقی هم در راستای رسیدن به 
اهداف وجود خواهد داشت. دستگاه های اجرایی اگر مطمئن 
باشند که درآمد حاصل از فروش اموال دولتی هر استان در 
همان جا صرف خواهد شــد، انگیزه بیشتری پیدا می کنند؛ 
ضمن اینکه با سازوکار جدید، تمهیدات لازم در تبصره های 

بودجه سال ۱۴۰۱ اندیشیده شده است.

مجلس با هرگونه افزایش قیمت 
خودرو در این شرایط مخالف است

یــک عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس شــورای 
اسلامی گفت که مجلس در این شرایط با هرگونه افزایش 
قیمت خودرو مخالف است. حجت الاسلام علیرضا سلیمی 
در گفت و گو با ایســنا با اشــاره به دریافت مجوز افزایش 
قیمت از ســوی خودروسازی ها گفت: ما به عنوان مجلس 
قانع نشــدیم که بر چه اساســی مجوز افزایش قیمت داده 
شده اســت. با برخی از نمایندگان عضو کمیسیون صنایع 
نیز در همین رابطه نشستی داشتیم. این مبنا برای ما روشن 
نیســت. به نظر می رسد خودروسازها باید هزینه هایشان را 
کاهش دهند و این هزینه ها از جیب مردم برداشــته نشود. 
وی افزود: در هر حال مجلس با هرگونه افزایش قیمت در 
این شرایط مخالف اســت. بین قیمت خودروسازان و بازار 
تفاوت معناداری وجود دارد. آیا با این تصمیم این دره عمیق 
قیمــت کارخانه و بازار پر شــد؟ آیا جیب دلال ها کمتر پر 
می شود؟ زمانی گفته می شود ما می خواهیم بازار به آرامش 
برســد و باید تولید را افزایش دهیم. ما هم قبول داریم که 
به هر حال قیمت مواد اولیه افزایش داشته و این تاثیر خود 
را بر قیمت تمام شــده خودرو می گــذارد ولی واقعیت این 
است که یکســری هزینه هاست که خودروسازان می توانند 
آن را مدیریــت کنند؛ مثل نیروی مــازاد. باید همه چیز در 

خودروسازی ها شفاف شود.

افزایش توان بانک مرکزی برای 
مدیریت بازار ارز

رئیس کل بانک مرکزی گفت: در خصوص آزادسازی منابع 
ارزی کشور اقدامات خوبی انجام شده است که توان بانک 
مرکزی برای مدیریت بازار ارز را افزایش داده اســت. صالح 
آبادی با اشــاره به کاهش نرخ تورم در ماه های اخیر افزود: 
خوشبختانه لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ نیز مبتنی بر واقعیت ها 
و بدون کسری تنظیم شده است که نقش مهمی در کنترل 
تورم خواهد داشــت. رئیس کل بانک مرکزی با بیان این 
که تکالیف متعدد نظام بانکی در بودجه سال های گذشته، 
موجب افزایش ناترازی بانک ها و فشــار مضاعف به بانک 
مرکزی شــده بود، تاکید کرد: خوشبختانه این تکالیف در 
بودجه سال آینده کمتر شده است و این موضوع نقش مهمی 
در کنترل خلق پول بانک ها توسط بانک مرکزی دارد. صالح 
آبادی بیان کرد: موضوع رمزپول ملی از جمله موارد مهم در 
دستور کار بانک مرکزی است که زیرساخت و دستورالعمل 
های مربوط به آن تدوین شده و در آینده نزدیک آزمایشی 

راه اندازی خواهد شد.

معاون رئیس جمهور: تورم در سال 
آینده کاهشی خواهد بود

رئیس ســازمان برنامه و بودجه گفت: اگر تلاش کنیم که 
افزایش پایه پولی و تورم خط قرمز دولت باشد، چون ریشه 
این در خود دولت است و دولت می تواند به گونه ای حرکت 
کند که به تدریج به ســمت ثبات و آرامش در بازار برویم تا 
فعال اقتصادی با خیال آسوده سرمایه گذاری کند، می توانیم 
آنقدر نوسان ایجاد کنیم که نه خود دولتی ها علاقه مند به 
سرمایه گذاری باشند و نه بخش خصوصی. طوری منابع و 
مصارف را در نظر گرفتیم که دولت کســری نداشته باشد 
و هزینه هــای دولت را کاهش دادیم، کمترین رشــد را در 
هزینه ها داشــتیم و حتی در بعضی نقاط ۱۵ درصد هم کم 
کردیم و متوســط ۱۰ درصد حقوق را اضافه کردیم. وقتی 
حقوق را اضافه کنیم، چون کسری وجود دارد به استقراض 
متوسل می شویم، باید شجاع باشیم و این چرخه را متوقف 
کنیم. رئیس ســازمان برنامه و بودجه گفت: تورم در سال 
آینده کاهشــی خواهد بود و البته امسال شروع کردیم و در 
حد ۵/۴ واحد درصد و در آبان هم ۵/۳ واحد درصد کاهش 

تورم نقطه ای داشتیم و همین روال ادامه پیدا خواهد کرد.

خبر

 رئیس ســازمان برنامه و بودجه درباره پرداخت رقم یارانه  ریالی 
در ازای حذف ارز ترجیحی در ســال بعد، گفت: متوسط پرداختی 
یارانه ناشی از حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی بین ۹۰ تا ۱۲۰ هزار تومان 
خواهد بود و این مســئله براســاس وضعیت دهک ها در جلسات 

کارشناسی تعیین خواهد شد.
مســعود میرکاظمی در نشست خبری تبیین بودجه ۱۴۰۱ اظهار 
داشت: در چند سال اخیر زیرساخت های خوبی توسعه پیدا کرده 
و ســرمایه گذاری های زیادی در حوزه های مختلف انجام شده 
اســت. ما دارای منابع بسیار زیادی در حوزه های انرژی و معادن 

هستیم.
وی افــزود: ضمن اینکه ما نیروی کار جــوان و تحصیلکرده در 
اختیار داریــم اما با وجود همه این امکانــات وضعیت اقتصادی 

مطلوب نیست.
رییس سازمان برنامه و بودجه تصریح کرد: در برنامه ریزی ها نیز 
رشــدهای اقتصادی پیش بینی شده بود و با اینکه رشد سرمایه 

گذاری داشته باشیم اما در برخی موارد منفی بوده است.
میرکاظمی عنوان کرد: بسیاری سوالات در اینجا مطرح می شود 
که اساســی اســت و اگر به این مســائل نپردازیم ممکن است 
اقدامات سالانه ای صورت بگیرد اما مشکلی از مردم حل نخواهد 

کرد. بودجه سالانه باید برشی از برنامه پنج ساله باشد.
رییس ســازمان برنامه و بودجه ادامه داد: عموم درخواست های 
بودجه مربوط به مشکلات راه و بیمارستان است اما دغدغه اصلی 
این است که امروز سطح درآمد خانوار به مشکل برخورده است و 

معیشت دچار مشکل شده است.
میرکاظمی متذکر شد: ما باید به سمت تامین شاخص های کلان 
مثل افزایش بهره وری و رشد اقتصادی حرکت کنیم و اینها موارد 
اساسی است که باید به آن توجه کرد. در صورتی که ما نتوانیم به 
شاخص های کلان کشور برسیم باید هر یک از دستگاه ها نسبت 
به وظایف خود پاسخگو باشد. در مقابل پاسخگویی باید اختیارات 

نیز به دستگاه ها داده شود.
بستر ثبات اقتصادی را فراهم می کنیم

وی یادآور شد: در بودجه سال آینده تلاش شده تا برای رسیدن به 
شاخص های مطلوب اقتصادی بودجه عملیاتی، قابل اندازه گیری 
باشد. تلاش شده تا بستر مناسبی را برای ثبات اقتصادی و قابل 
پیش بینی شــدن اقتصاد فراهم کنیم. مهم ترین این موارد تورم 
است که خانمان سوز است و شرایط کسب و کار را ناامن می کند.

میرکاظمــی گفت: تلاش شــده بــا اســتفاده از صندوق های 
ســرمایه گذاری و واگذاری اختیارات بیشتر به استان ها به حرکت 
اقتصادی کمک کنیم. کســب و کارها نیاز به حمایت های مالی 

دارند تا بتوانند عقب ماندگی ناشی از کرونا را جبران کنند.
وی افزود: امروز آمایش سرزمینی مورد توجه قرار گرفته است تا 
متناسب با شرایط هر منطقه سرمایه گذاری مناسب صورت گیرد 

تا بتوانیم به یک توسعه متوازن برسیم.
وی افزود: در همه کشــورها به دنبال کاهش تبصره ها، ردیف ها 
و دستگاه های دولتی هســتند اما ما با حجم بسیار زیادی مواجه 
هســتیم. در بحث بودجه های عمرانی نیز شاهد هستیم که آنقدر 
بودجه ها خورد می شود که دیگر اثرگذاری لازم را ندارد. در بودجه 
سال جاری تلاش شده تا با واگذاری اختیارات به استان ها امکان 

اولویت بندی پروژه ها فراهم شود.
چگونه جلوی تورم حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی گرفته می شود؟

رییس سازمان برنامه و بودجه در ادامه نشست خبری در پاسخ به 
این پرســش که برای جلوگیری از تورم حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی 
در مقطع ابتدایی سال بعد و همزمان با ماه مبارک رمضان که به 
صورت طبیعی تقاضای خوراکی ها افزایش می یابد، در کنار تورم 
انتظاری ناشــی از تغییر نرخ محاسباتی ارز در گمرک، چه برنامه 
ای لحاظ شــده است گفت: دولت مکلف به اجرای قانون است و 
سال جاری نیز در شش ماهه دوم امکان استفاده از ارز ترجیحی 

را نداشتیم. دولت قبل نیز اجازه گرفت تا این کار را با تاخیر انجام 
بدهد. امروز نیاز واردات به دلیل خشکسالی افزایش یافته است.

میرکاظمی افزود: وقتی دولت شــروع به کار کرد، بین ۳۰ تا ۷۰ 
درصــد ذخیره راهبردی کالاهای اساســی  پایین تر از حد مجاز 
بــود، در نتیجه انجام این کار یک ضرورت بود. قانون ذکر کرده 
بود که بیش از ۸ میلیارد دلار دولت نباید ارز ۴۲۰۰ را اختصاص 
دهد. مواردی مانند نیاز بــه گندم و افزایش قیمت جهانی اقلام 

خوراکی نیز در بودجه دیده نشده بود.
وی تصریح کــرد: در صورتی که بخواهیم همــان ۸ میلیارد را 
عملیاتی کنیم، به ۱۸ میلیارد دلار می رســیم. دولت باید فکری 
بــرای این موضوع می کــرد و مازاد ارزی که نیاز داشــت را با 
مجلس حل می کرد.رییس ســازمان برنامــه و بودجه ادامه داد: 
نظرات مختلفی در این حــوزه وجود دارد و این بحث مربوط به 
همین امسال است. سال آینده موضوع شفاف تر خواهد بود. از نیم 
سال دوم دولت اجازه هایی را گرفت تا بتواند ذخایر استراتژیک را 

تامین کند و امروز نیز تخصیص ارز ترجیحی ادامه دارد.
میرکاظمی تاکید کرد: ســال آینده دیگر امــکان ادامه این روند 
وجود ندارد. نظر مجلس این اســت که مــا بیاییم از یارانه برای 
جبــران هزینه ها اســتفاده کنیم. ارز ترجیحی یــک نامعادله در 

اقتصاد است و موجب به هم ریختگی اقتصاد می شود.
ادامه سیاست ترجیحی، یعنی کسری شدید بودجه

وی گفت: اگر قرار باشــد سیاســت ارز ترجیحی ادامه پیدا کند، 
دچار کســری شدید در بودجه خواهیم شد؛ چراکه به اندازه کافی 
منابع ارزی در اختیار نداریــم. ماهانه یک و نیم میلیارد دلار ارز 
ترجیحی داده می شــود، اما قیمت این کالاها نیز در بازار رشــد 
داشت اســت. دولت باید فکری برای این مســاله انجام دهد و 
جلســات کارشناســی در این خصوص در جریان است تا شکل 

حمایت اصلاح شود.
رییس ســازمان برنامه و بودجه ادامه داد: امروز در برخی کالاها 
دیگر مفهومی از ارز ۴۲۰۰ در بــازار وجود ندارد در نتیجه دیگر 
دلیلــی برای پرداخت ارز ترجیحی وجــود ندارد. در نتیجه دولت 
در تبصره ۱۴ صد هزار میلیارد تومان برای حمایت از اقشــار کم 
درآمد مردم در نظر گرفت شــده اســت. ضمن اینکه بسیاری از 
افراد که ســطح درآمدی بالایی دارند، یارانه دریافت می کنند و 

دولت باید به این مساله رسیدگی کند.
یارانه ۹۰ تا ۱۲۰ هزار تومانی در راه است؟

میرکاظمی گفت: دولت به دنبال اجرای یک برنامه کامل اســت 
که تمام زوایای این مســئله را در نظر گرفت باشــد. حذف ارز 
ترجیحــی تورم دارد، اما این مســاله در کارگروه های تخصصی 
بررسی شده است. بر این اساس ۷.۶ درصد تورم ایجاد می شود، 
اما به ســبب جلوگیری از افزایش پایه پولی بخشی زیادی از این 
رقم به جامعه برخواهد گشــت. امیدوار هســتیم بتوانیم از منابع 

موجود در کشور به درستی استفاده کنیم.
وی در مورد پرداخت رقم یارانه  ریالی در ازای حذف ارز ترجیحی 
در ســال بعد، گفت: متوســط پرداختی یارانه ناشی از حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانــی بیــن ۹۰ تا ۱۲۰ هزار تومــان خواهد بود و این 
مسئله براســاس وضعیت دهک ها در جلسات کارشناسی تعیین 

خواهد شد.
به گفته میرکاظمی، جریان به نحوی خواهد بود که قدرت خرید 
حدود پنج دهک پایین افزایش یافته و دهک های بالا که سرانه 

مصرف بالاتری دارند پول بیشتری خرج خواهند کرد.
وی ایــن را هم گفت که در حال حاضــر ۸۵ میلیارد دلار یارانه 
پنهان پرداخت می شــود که عمــده آن را پردرآمدها مصرف می 
کنند در حالی که کسی نسبت به این موضوع اعتراض ندارد ولی 

دولت سعی بر تغییر این روال دارد.
میرکاظمی همچنین گفت که پرداخت یارانه نقدی و معیشتی هم 
در سال بعد ادامه دارد ولی به گونه ای که یارانه پردرآمدها حذف 

و به سمت کم درآمدها حرکت و افزایش پیدا کند.
هزینه ۵۰ هزار میلیاردی حقوق کارکنان در هر ماه

رییس ســازمان برنامه و بودجه در رابطه با انتقادات مطرح شده 
نســبت به میزان ۱۰ درصدی افزایش حقــوق کارکنان و عدم 
تناسب آن با تورم در سال آینده گفت: نحوه افزایش حقوق طی 
ســال های گذشته سنتی بوده که خارج از بودجه انجام شده و به 
اســتقراض از بانک مرکزی منجر شده است و اکنون این ۴۰۰۰ 
میلیارد تومــان نقدینگی که در اقتصاد وجــود دارد بخش قابل 
توجهی از آن نتیجه همین پرداخت های حقوق اســت. بطوریکه 
دولت گذشته در ابتدا مصارف ۸۹ هزار میلیارد تومانی داشت، ولی 
در آخرین ســال به بیش از ۱۲۰۰ هزار میلیارد تومان رسیده بود 

که حداقل ۶۵۰ هزار میلیارد تومان در ســال مربوط به پرداخت 
حقوق بوده که عمده آن از خلق پول ایجاد شده است.

وی ادامــه داد: نمی توان به این رویه برای پرداخت حقوق ادامه 
داد و برای پرداخت به جمعی محدود تورم ســنگینی را به عموم 

جامعه تحمیل کرد.
بــه گفته وی جریان پرداخت حقوق به ســمتی رفته که همواره 
هزینــه های جاری افزایش و بودجه هــای عمرانی کاهش پیدا 

کرده است.
حتی ظرفیت مالیات تا ۹۰۰ هزار میلیارد هم وجود دارد

میرکاظمــی در رابطه با افزایش قابل توجــه درآمدهای مالیاتی 
و فشــاری که به مالیات دهندگان اعمال می شود، توضیح داد: 
ظرفیت مالیاتی کشــور با توجه به فرارهــای مالیاتی زیادی که 
وجود دارد بســیار بیش از این اســت. این در حالیست که برای 
ســال جاری بیش ۲۲۰ هزار میلیارد می تواند محقق شــود. از 
سوی دیگر برخی محاســبات نشان می دهد که ظرفیت مالیات 
بیــن ۷۰۰ تا ۹۰۰ هزار میلیارد تومان نســبت به تولید ناخالص 

ملی است.
وی گفت که در مقایسه با عملکرد سال جاری افزایش درآمدهای 
مالیاتی در بودجه سال آینده حدود ۴۴ درصد است. در عین حال 
که برای بخش های تولیدی و یا صنف های آسیب دیده در کرونا 

حمایت های مالیاتی اعمال کرده ایم.
واگذاری نفت به نیروهای مسلح روال عجیبی نیست

رییس ســازمان برنامه و بودجه در مورد وضعیت فروش نفت در 
سال آینده گفت که پیش بینی خوشبینانه ای نداشته ایم بطوریکه 
در حال حاضر قیمت جهانی هر بشــکه نفــت بیش از ۶۰ دلار 
است و بالاتر از آن هم پیش بینی می شود اما ما پایین تر در نظر 
گرفته ایم و یا برای صادرات نفت ۱.۲ تا ۱.۵ میلیون بشکه در روز 
مطرح بود که باز هم آن را فقط ۱.۲ میلیون در نظر گرفته ایم که 
حتی از میزان واقعی نیز می تواند پایین تر باشد تا ریسک کسری 

بودجه را به حداقل برسانیم.
وی در مورد فروش نفت به نیروهای مســلح نیز یادآور شــد که 
در این رابطه ما برای تقویــت بنیه دفاعی ارقام ریالی در بودجه 
برای آنها افزایش چندانی نداشــته، اما نفت واگذار می شــود که 

در سال های گذشته هم وجود داشته و اکنون تکرار شده است.
نظر منفی در مورد اوراق نداریم

بــا توجه به کاهش میزان واگــذاری دارایی های مالی در لایحه 
بودجه ســال آینده این سوال از رئیس ســازمان برنامه و بودجه 
مطرح شــد که آیا دولت منتقد واگذاری اوراق اســت و چرا این 
کاهش اتفاق افتاده که وی توضیح داد: در ســال آینده خط قرمز 
ما بالا نرفتن پایه پولی و عدم اســتقراض از بانک مرکزی، عدم 
هزینه تراشــی و ممانعت از تحمیل تورم به مردم است. این در 
حالیست که ما برای زمانی که شاید برخی منابع پیش بینی شده 

محقق نشود گزینه ای را در نظر گرفته ایم که اوراق است.
وی افزود: بر این اســاس ما نظر منفــی در مورد اوراق نداریم و 
هر زمان که اگر درآمد نفت، مالیات و یا ســایر بخش ها محقق 
نشــود با دریافت مجوز از انتشار اوراق استفاده خواهیم کرد ولی 
باید در نظر داشــت که در ســال آینده باید ۱۷۵ هــزار میلیارد 
تومان برای اوراق تســویه کنیم که به آن ۲۵ هزار میلیارد بابت 
بازپرداخت بدهی اضافه شود که ۲۰۰ هزار میلیارد تومان خواهد 
شد. همچنین ۲۰۰ هزار میلیارد تومان هم برای صندوق هاست 
که در این حالت از ۱۳۷۲ هــزار میلیارد تومان منابع پیش بینی 

شده ۴۰۰ هزار میلیارد تومان هزینه اجتناب ناپذیر است.
وی در رابطه با عرضه ســهام شــرکت های دولتی هم گفت که 
ما با وجود پیش بینی که در ســال جاری انجام شده عملکرد آن 
تاکنون حدود صفر بوده اســت، ولی با این وجود طی مذاکراتی 
کــه با وزارت اقتصاد صورت گرفته هر زمان که امکان آن وجود 

داشته باشد اجرایی خواهد شد.

روایت رییس سازمان برنامه و بودجه از بودجه ۱۴۰۱

 یارانه ۹۰ تا ۱2۰ هزار تومانی در راه است

عضو  قطب آبــادی،  رضاحســینی  مصطفــی 
کمیســیون صنایع و معادن مجلس شــورای 
اســلامی گفت: در این چنــد روزه به ویژه روز 
یکشــنبه، نمایندگان آماج حملات بی رحمانه، 
افرادی تحت عنوان ســهامداران قرار گرفتند 
که با پیامک هایشــان با فحاشی و بی ادبی و 
کلمات رکیک و نابهنجار نمایندگان و اعضای 
کمیســیون صنایع را مورد حمله قرار دادند که 
چرا مجلس می خواهد جلوی افزایش قیمت را 
بگیرد،  ما باید ســود کنیم. از سوی دیگر مردم 
می گویند چرا قیمت ها افزایــش پیدا می کند؟ 
ما قدرت خریــد نداریم و دســته دیگری هم 
هســتند که بلاتکلیفند. آنها می گویند در سال 
هــای ۹۷ و ۹۸ خودرو ثبــت نام کردند و حال 
افزایش قیمت شــامل آنها نیز شده است. این 
کلاف سردرگمی اســت و در دولت هم کسی 
پاســخگوی این وضعیت نیست. وی اشاره به 
قیمت  افزایش  بــرای  مجوز خودروســازی ها 
خودرو گفت: اعضای کمیسیون صنایع در جلسه 

روز یکشــنبه با حضور وزیر و خودروســازی ها 
موضوعاتی که در حــوزه صنعت خودرو مطرح 
اســت را در دستور کار داشــتند. اکثر قریب به 
اتفاق اعضای کمیســیون نیز به عملکرد وزیر 
صنعت در خصوص وضعیت خود انتقاد داشتند. 
ما دو شرکت خودروسازی ایران خودرو و سایپا 
را داریــم که وضعیت آنها مربوط به امســال و 
پارســال و این دولت ها نیست. این مشکل در 
همه دولت ها بوده و هــر یک به نوعی جامعه 
و مــردم را بــازی داده اند.وی با بیــان اینکه 
مردم آســیب پذیرترین زنجیره در بحث خودرو 
بوده اند، افزود: از روز اول، دو خودروسازی باید 
از حاکمیــت دولت خارج می شــد. چرا دولت و 
وزارت صنعــت با داشــتن ۶ درصد ســهام در 
خودروســازی ها در آنجا اعمال حاکمیت کند و 
در تعیین مدیران مســتقیم دخالت داشته باشند 
تا فضایی که به وجود آمد، ســر منشأش دولت 
باشــد؟ خودروسازان مدعی هستند که ما داریم 
ضرر می دهیم، زیرا قیمت حاکمیتی است و به 

ما تکلیف می شود و هزینه های ما بیشتر از این 
اســت. پس چرا دولت از آنها در مقابل مردم و 
مجلس دفاع می کند؟ نماینده مردم شهر بابک 
در مجلس یادآور شد: به طور اخص دولت هیچ 
برنامــه ای برای بخش خودروســازی و خودرو 

ندارد. نه تنها این دولت بلکه دولت های قبلی 
هم برنامه نداشــتند که اگــر برنامه ای وجود 
داشــت ما به اینجا نمی رسیدیم که یک شبه 
بگویند خودرو گران شــد و این تبعاتی داشــته 

باشد که شاهدش هستیم.

محمدحسن علمداری، عضو هیات مدیره بانک 
بازپرداخت تسهیلات  از نحوه  مسکن جزییاتی 
ساخت طرح نهضت ملی مسکن را با تسهیلات 
ابلاغی جدید از ســوی بانــک مرکزی، اعلام 
کرد. وی با اشــاره به اینکه بر اســاس مصوبه 
شــورای پول و اعتبار و ابــلاغ بانک مرکزی 
بانک هــا مکلف شــدند تا ســالانه ۳۶۰ هزار 
میلیاردتومــان را به بخش مســکن اختصاص 
بدهند، در خصوص پرداخت اقســاط تسهیلات 
ســاخت طرح نهضت ملی مســکن در تهران، 
سایر کلانشهرها، مراکز استان ها، سایر شهرها 
و روســتاها توضیحاتی داد. معمول بازپرداخت 
تســهیلات طرح نهضت ملی مسکن با لحاظ 
۳ سال دوران ساخت و بازپرداخت ۱۷ ساله به 
این نحو است که برای تسهیلات ۴۵۰ میلیون 

تومانی بدون ســود دوران ساخت ماهانه هفت 
میلیون تومان قســط توسط مشارکت کنندگان 

و دریافت کننــدگان واحدها پرداخت می شــود. 
تســهیلات ۴۰۰ میلیون تومانی نیز با احتساب 

سه سال دوران ســاخت و بازپرداخت ۱۷ ساله 
۶ میلیون و ۳۰۰ هزارتومان، تســهیلات ۳۰۰ 
میلیون تومانی با احتســاب ســه سال دوران 
ساخت و بازپرداخت ۱۷ ساله ۴ میلیون و ۷۰۰ 
بانک  هزار تومان اســت. عضــو هیات مدیره 
مســکن در خصــوص بازپرداخت تســهیلات 
مسکن روستایی که ۲۵۰ میلیون تومان است، 
گفت: تســهیلات طرح نهضت ملی مسکن با 
لحاظ سه ســال دوران ســاخت و بازپرداخت 
۱۷ ساله برای تســهیلات ۲۵۰ میلیون تومان 
۴ میلیون تومان اســت. علمداری تصریح کرد: 
چنانچه ســازندگانی طی دو سال واحدها را به 
پایان برســانند، بازپرداخت تســهیلات نیز ۱۸ 
ساله خواهد شد که میزان اقساط نیز نسبت به 

آن کاهش دارد.

حمله پیامکی به نمایندگان؛ قیمت خودرو را کاهش ندهید

اقساط تسهیلات ساخت طرح نهضت ملی مسکن چقدر است؟

خبر

پسته 4۰ درصد گران تر شد
مصطفی احمدی رئیس اتحادیه آجیل و خشــکبار تهران با اشــاره 
به تعیین قیمت آجیل شــب یلدا، بیان کرد: امســال فروش آجیل و 
خشــکبار به علت افزایش شدید قیمت ها، بسیار کاهش یافته است؛ 
بنابراین، اتحادیه قیمت آجیل شب یلدا را با حداقل سود تعیین کرده 
اســت. قیمت هر کیلوگرم آجیل شب یلدا با باسلوق حداقل ۱۵۰ و 
حداکثر ۲۵۰ هزار تومان تعیین شــده اســت و قیمت هر کیلوگرم 
آجیل شــب یلدا بدون باســلوق حداقــل ۱۸۰ و حداکثر ۲۷۰ هزار 
تومان تعیین شده است. تنوع و کیفیت محصولات بسیار زیاد است؛ 
بنابراین، برحسب کیفیت ممکن است قیمت عرضه آجیل شب یلدا 

کمتر و بیشتر از قیمت های فوق باشد.
احمدی با اشاره به افزایش شــدید قیمت آجیل و خشکبار در سال 
جاری اظهار داشــت: فروش این محصولات نسبت به سال گذشته 
به یک چهارم تقلیل یافته اســت؛ بنابراین، برای تشــویق مردم به 
خرید این محصولات امسال با کاهش سود فروشندگان حداقل سود 
ممکن را برای عرضه آجیل شــب یلدا در نظــر گرفته ایم. حداقل 
قیمت هر کیلوگرم آجیل شــب یلدا با باســلوق سال گذشته ۱۱۰ 
هزار تومان بود که امسال با ۳۰ درصد افزایش قیمت آن را به ۱۵۰ 
هزار تومان رســاندیم، در حالی که قیمت اغلب محصولات آجیل و 
خشــبکار بین ۷۰ تا ۱۰۰ درصد افزایش یافته است. احمدی با بیان 
اینکه قیمت هر کیلوگرم تخمه ژاپنی نســبت به سال گذشته ۱۰۰ 
درصد افزایش یافته اســت، اظهار داشــت: علت اصلی افزایش این 
محصول، کاهش تولید به علت کم آبی اســت. وی اظهار داشــت: 
قیمت پسته نسبت به ســال گذشته حدود ۳۰ تا ۴۰ درصد افزایش 

یافته است.

امارات محموله 2۰ تنی کیوی را پس فرستاد
امارات محموله ۲۰ تنی کیوی را پس فرســتاد. پیش از این نیز یک 
محموله کیوی از بنادر بندرعباس به مقصد هندوســتان صادر شده 
بود که از ســوی کشور مقصد مرجوع شد. ســعیدی، مدیر گمرک 
بندر شهید باهنر بندرعباس، با اشــاره به برگشت محموله ۲۰ تنی 
کیوی از امارت، گفت : این بار از شــهرهای شمالی کشور به مقصد 
امارات متحده عربی بارگیری شده بود و به علت صادر نشدن گواهی 
قرنطینه برگشــت خورد. منصوری، مدیر حفظ نباتات سازمان جهاد 
کشــاورزی هرمزگان هم گفت: گواهی و مجوز بهداشــت محموله 
برگشــتی کیوی از کشور هند در بندرعباس صادر شده است. درباره 
علت برگشت محصول منتظر اعلام نظر سازمان حفظ نباتات وزارت 
جهاد کشــاورزی هســتیم. وی افزود: صدور گواهی برای صادرات 

محصولات کشاورزی به هند تا اطلاع بعدی ممنوع شده است.
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تیم هندبال لوله گستر اسفراین عازم 
رقابت های لیگ دسته یک

 تیم هندبال لوله گســتر اســفراین جهــت حضور در  
مســابقات هندبال لیگ دسته اول باشــگاه های بانوان 

کشور عازم کرمان خواهد شد .
نایب رئیــس هیئت هندبال اســفراین در گفت و گو با 
خبرنــگار ما گفت : براســاس اعلام کمیته مســابقات 
فدراســیون هندبال مســابقات هندبال لیگ دسته اول 
باشگاه های بانوان کشور در هفته نخست  دی ماه سال 
جاری در شــهر کرمان برگزار می شــود که تیم هندبال 
لوله گستر اســفراین نماینده اســتان در این رقابت ها 

خواهد بود.
فهمیه سادات حسینی اظهار کرد : در این رقابت ها  ۱۱  
تیم  شیشــه قزوین، ذوب آهن، نام آوران پویای تهران، 
نفت و گاز گچساران، ریف اصفهان، صنعت مس پاریز، 
دختران آفتاب یزد، شــهید چمران لارســتان، مکنزی 
کردستان ،آذربایجان شرقی)تبریز( و عظیم گستر سبزوار 
حضور دارند که تیم های اول و دوم این مســابقات در 
مرحله نهایی سال ۱۴۰۰، مجوز حضور در مسابقات لیگ 

برتر سال آینده را کسب می کنند. 
حســینی افزود : همچنین تیم آخر هر گروه در مسابقات 
نیز به رقابت های دسته دو سال آینده باشگاه های کشور 

سقوط خواهد کرد.   
وی در بیان اســامی بازیکنان تیم هندبال لوله گســتر 
اســفراین گفت : در تیم لوله گســتر اســفراین رضوانه 
نژاد حســین،زهرا قلی پور،فهیمه ســادات حسینی،نگار 
جوانمرد،محدثه جلالی فر،ســپیده ثابت،ســعیده حسن 
پور،فاطمــه قدیری،بهنازعلیپور،محدثه جوانشــیر،میترا 
توکلیان ،فاطمه محمدی،زهرا بهنود،لیلا روشنی،فاطمه 
خــوش خلق،کوثر صفدریان،اســما قلعه نــوی و زهرا 
کاویانی به مربیگری ســمیه ریحانی و سرپرستی هانیه 

مرادیان به میدان خواهند رفت.

مســئول کمیته مربیان  هندبال مانه و ســملقان ، گفت : هندبال مانه و 
سملقان  در ۶ ماهه نخست ســال پیشرفت خوب و چشمگیری  داشته 
اما با برنامه ریزی بهتر و همدلی بیشــتر می توانیم رشــد قابل توجهی 

داشته باشیم. 
»عســل رحیمی « روز یکشنبه در گفت و گو با اتفاقیه ، اظهار داشت: ۶ 
ماهه نخســت سال جاری  هندبال مانه و سملقان  شرایط بهتری نسبت 
به سال های قبل داشــت. اهداف در گذشته در راستای آموزش هندبال 
در شهرســتان  بود  لیکن این آموزش ها سمت و سوی کم رنگی برای 
کســب قهرمانی در مســابقات داشت تا اینکه امســال شاهد حضور  و 
میزبانی تیم  هندبال مانه و سملقان در نخستین فستیوال هندبال ۵ نفره 

بانوان خراسان شمالی بوده و موفق به کسب مقام نایب قهرمانی شدیم 
که ادامه این قهرمانی ها مستلزم  برنامه ریزی بیشتر و همدلی است.

رحیمی که  مربیگری تیم هندبال اســفراین را در مسابقات منطقه یک 
کشــور را در سال های گذشــته در کارنامه دارد، افزود : هندبال مانه و 
ســملقان تا کنون و  علیرغم وجود مربیان با تجربه و کوشا تلاش جدی 
ای برای گرفتن ســهمیه بازیکنان در تیم اســتان نکــرده بود و این در 
حالی اســت که شهرستان از وجود پتانســیل هندبالی بی بهره نیست و 
فقط نیازمند برنامه ریزی و شــوق مربیگری و همدلی است که راهنمای 

پیشرفت بازیکنان باشیم.
وی عنوان کرد: از زمانی که مهین یاهوئیان به ســمت ریاســت هیئت 
هندبال مانه و ســملقان در آمد تلاش های خوبی در زمینه شناســانده 
شــدن هرچه بیشــتر و بهتر هندبال در شهرستان شد و تلاش گردید با 
جذب اسپانسر از سوی ایشان رشد خوبی را شاهد باشیم ولی همانطور که 
گفته شد »یک دست صدا ندارد« و پیشرفت در هر زمینه ای همصدایی 

، همسوئی و همدلی نیاز دارد.
وی همچنین از آغاز لیگ دســته یک هندبال کشور در کرمان  و حضور 

نماینده استان در این رقابت ها خبر داد و گفت : لیگ دسته یک باشگاه 
های بانوان کشــور هفته نخست دی ماه ســال جاری با حضور ۱۱ تیم 
در کرمان برگزار خواهد شد که تیم لوله گستراسفراین نماینده استان در 

این رقابت ها است.
مسئول کمیته مربیان  هندبال مانه و سملقان افزود : این حضور نشانگر 
پتانســیل بالای هندبالیست های استان جهت قد علم کردن مقابل رقبا 
و قطب های هندبال کشــور خواهد بود و نتیجه می گیریم  می توان با 

برنامه ریزی و همدلی به هرگونه هدف ورزشی دست یافت .  

هندبال مانه و سملقان  بذری است که با رسیدگی 
جوانه خواهد زد

مهلت ثبت نام طرح استعدادیابی قایقرانی 26 آذر پایان می یابد

مهلــت ثبت نام برای شــرکت در طرح اســتعدادیابی 
قایقرانی تا ۲۶ آذر ماه تعیین شــده و سه روز دیگر این 

فرصت پایان می یابد.

به گزارش خبرنگار ما و  براساس فراخوان منتشر شده 
از ســوی هیئت قایقرانی بجنورد این دوره استعدادیابی 
قایقرانی، تا پایان مهلت قانونی ثبت نام برای شــرکت 

در این رویداد، سه روز بیشتر باقی نمانده است.
براســاس فراخوان ایــن دوره از طرح اســتعدادیابی 
متقاضیان حضور در رشته های دراگون بوت،رویینگ، 

کانوپولو  ، کایاک و غیره  می توانند با تماس به شماره 
۰۹۰۵۵۱۷۱۳۸۱ یا واتســاپ ۰۹۳۸۹۰۰۱۹۹۷  برای 

حضور در این رویداد ثبت نام کنند.

در این دوره، اســتعدادیابی بــرای هر دو بخش آقایان 
و بانوان رده سنی ۱۴ ســال به بالا درنظر گرفته شده 

است.

مجازی نامه

توضیح :نظر و نگاه دیگران را از مجازی به مکتوب اورده ایم   تا به فضای تضارب ارا کمکی کرده باشیم و این به معنای تایید یا رد محتوا از سوی اتفاقیه نمی باشد.شما هم 
میتوانید پست های اینستاگرام یا تلگرام خودتون رو برای ما در اینستا ارسال کنید تا منتشر شود


